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Milí Fryštačané, přál bych 
si, aby letošní Velikonoce byly 

pro nás nejen příležitostí k obdivu 
k probouzející se přírodě, ale také 

impulzem k malému zastavení, vytržení 
z běžné reality, k zamyšlení o věcech, které 

přesahují limity našeho bytí (mimo jiné  
i v kontextu válečného konfliktu na Ukrajině), 
jakož i k zamyšlení o smyslu našeho konání 

a jeho souladu s tím, čemu věříme, 
ať už je to cokoliv …

Vážení spoluobčané, přeji Vám 
pokud možno pokojné prožití tohoto 

nadcházejícího svátečního 
velikonočního období.

Mgr. Lubomír Doležel 
starosta města
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Sbírka 
aneb cesta tam a hned zase zpátky 

Den 24. únor roku 2022 zcela neče-
kaně a brutálně zasáhl do života milio-
nů lidí způsobem, pro který se od kon-
ce druhé světové války jen těžko hledá 
obdoba. Již nikdy nebude Evropa tako-
vá jako před tím. Putinova nenávistná 
agrese proti ukrajinskému národu pře-
šla do fáze tupého a barbarského os-
třelování civilních cílů. Vyvolal nevídané 
sjednocení západní civilizace a také ob-
rovskou potřebu prosté lidské sounále-
žitosti a pomoci.

Ve Fryštáku z iniciativy pana Jiří-
ho Plška urychleně vznikla myšlenka 
na uspořádání humanitární sbírky, zací-
lená na konkrétní materiál a cíl přímo 
na území Ukrajiny. Prostřednictvím so-
ciálních sítí se k myšlence sbírky rychle 
připojilo město Fryšták a MO KDU-ČSL, 
a to jak morální, tak především organi-
zační pomocí.

Díky všem zúčastněným sbírka pro-
běhla ve dnech 4. – 8. března 2022 
v přízemních prostorách fryštácké so-
kolovny. Ačkoliv na propagaci celé akce 
nebylo mnoho času, odezva ze strany 
fryštácké veřejnosti byla obrovská. Díky 
ní a její štědrosti se podařilo shromáž-
dit většinu požadovaného materiálu – 
teplé oblečení a obuv, deky, spací pytle, 
přikrývky, zdravotnický materiál, léky, 
konzervy, těstoviny, dětské výživy, zubní 
pasty a kartáčky a mnohé další. Sbír-
ka díky veřejnosti i podpory některých 
podnikatelů přinesla i hotovost ve výši 
cca. 70.000,- Kč, za kterou bylo poříze-
no dalších 7 palet trvanlivých potravin 
u firem Hamé a Macro. 

Díky ochotným a šikovným rukám se 
materiál podařilo včas roztřídit a pečli-
vě zabalit. Zde se do sbírky zapojili 
i ženy z Ukrajiny, které ve Fryštáku už 
v té době sdílely první okamžiky svého 

azylu. Díky překladu potřebných doku-
mentů do ukrajinštiny proběhlo nezbyt-
né odbavení neobvykle rychle.

Zbývalo jediné, cesta s nákladem 
tam, kde kdysi mírová země již trpěla 
válečným strádáním O dopravu materi-
álu se postaral osobně její autor pan 
Jiří Plšek, Jeho kamion vyrazil na cestu 
v noci z 10. na 11. března 2022. Cíl, 
jasně daná adresa na jižním předměstí 
Lvova. Cesta přes Polsko trvala 10 ho-
din, dalších 10 hodin si vyžádalo čekání 
na polsko-ukrajinských hranících.

Průběh cesty bylo možno sledovat 
z krátkých zpráv pana Plška na sociál-
ních sítích. Už první kilometry na Ukraji-
ně bylo znát, co se v zemi ve skutečnosti 
děje. Poloprázdné obchody, nedostatek 
nafty, časté a opevněné hlídkové body 
podél silnice. Lidé v obcích podivně 
zamlklí se zřetelnými obavami v očích 
z budoucnosti.

V cíli cesty pak kamion již očekáva-
li zástupci ukrajinské domobrany a ar-
mády s několika menšími dodávkami 
a dodaný materiál rychle třídili a ihned 
odváželi na potřebná místa. Množstvím 
i obsahem sbírky byli příjemně překva-
peni.

Po nezbytném odpočinku se kamion 
otočil a vydal na cestu zpět. Do Fryštá-
ku se vrátil v neděli v 1 hodinu po půl-
noci. Běhen neděle pak přišlo z Ukra-

jiny i poděkování, z kterého si dovoluji 
citovat:

„My dobrovolníci z Ukrajiny, vám 
z celého srdce děkujeme za dodání tak 
potřebného nákladu pro nás všechny! 
Všichni lidé, kteří tuto pomoc přijíma-
jí se slzami v očích děkují a předávají 
zúčastněným co nejupřímnější přání! 
... Přijměte ještě jednou nejupřímnější 
vděčnost od nás všech!!! Kéž Pán chrá-
ní vás a všechny vaše rodiny.“

Za organizátory sbírky posíláme po-
děkování městu Fryšták, MO KDU-ČSL 
za aktivní pomoc a rychlou reakci hlav-
ně všem fryštáckým občanům za štěd-
rost a ochotu pomoci.

A na Ukrajinu pak posíláme jedno-
duchý vzkaz: „Jsme s vámi a bude-li 
v budoucnu potřebná jakákoliv další 
pomoc, rádi využijeme naší zkušenosti 
z této akce. Pomáhali jsme, pomáháme 
i všem, kteří ne vlastní vinou hledají do-
mov třeba právě ve Fryštáku a i nadále 
budeme pomáhat, bude-li třeba“.

FOFR.

PO M O C  UKRA J I N Ě
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Malá copatá holčička, jako panenka...
Žije s maminkou, tátou, bráškou 

Rostíkem a babičkou v Pidpleši u Ťači-
va na Ukrajině. Mají malý domek, vel-
kou zahradu, pole. Od listopadu nebyla 
ve škole, protože je první zlobil Covid, 
jako nás a pak nastala válka… Vidí, že 
maminka má smutné oči. Přemýšlí, jak 
nejlépe v této situaci postupovat. Ne-
chat doma babičku a vzít děti do bezpe-
čí do Česka, když ví, že Češi Ukrajince 
nemají moc v lásce. Už tady pracovala, 
ale v podmínkách, kde jich 10 spalo 
v jedné místnosti a střídali se na poste-
lích podle směn. Ví, že za patami řádí 
nemocný člověk Putin, po vesnici už se 
začínají pohybovat banditi, kteří mož-
ná budou rabovat prázd-
né domy. Ceny dopravy 
do Česka se vyšplhaly 
do několikanásobných vý-
šin běžných cen. Tatínek 
pracuje v Praze a v tuto 
chvíli nemá jak pomoci. 
Po telefonu se domlouvá 
s kamarádkou žijící v Čes-
ku. Přes naléhání babič-
ky, aby neodjížděla, vše 
připravuje…Ale kolik? Jak 
dlouho budou na cestě? 
Jak dlouho budou stát 
na hranicích, kde skončí 
v Česku? V záchytném 
táboře, kostele, v ubytov-
ně. Hlavou běží tisíce otá-
zek, z médií je jasné, že není nač čekat. 
Anička chce být ve svém pokojíčku, hrát 
si s panenkami, kamarády. Ale nakonec 
s bratrem i maminkou nastoupí do au-
tobusu. Běžně cesta do Užhorodu trvá 
3 hodiny. To je však v době svobody. 
Krizová situace přináší změny. Řidič, 
který jede autobusem pro 10 lidí, bě-
hem cesty nabírá postupně asi 20 lidí, 
maminky s dětmi. Ty ale nejsou připra-
vené na smluveném místě. V panice, 
vyděšené honem ještě děti koupají, do-
balují a tak se zajíždí do jedné vesničky, 
do další, Anička sedí na klíně mamince 
a vidí, že je něco špatně. Babička plaka-
la, maminky nastupují do autobusu pla-
čící, děti se loučí se svými babičkami 
a dědečky a ti si uvědomují, že je mož-
ná vidí naposled….Cesta na hranice tr-
vala 12 hodin. Už se zdá, že vidina svo-
body je blízko. Na hranicích však celník 
nekompromisně prohlásil, že syna bez 
rodného listu na Slovensko do Unie ne-
pustí. Maminka je na pokraji kolapsu. 
Jak dopravit doklady na hranice, nebo 
se vydat na cestu zpět? Anička slyší, že 
maminka mluví po telefonu, vysvětluje, 

že nemůže Rostíka na hranicích nechat. 
Vzdává dohadování s celníky, nastupuje 
do autobusu a vrací se zpět domů. Anič-
ka je ráda, těší se za babičkou. Úplně 
nechápe, co je kolem za zmatek. Doma 
si připravili doklady, jenže Rostík pod 
tlakem událostí a slz babičky, oznámil 
mamince, že zůstává doma. Zase tele-
fony, vysvětlování, dohadování. Všude 
je napětí, zoufalství, bezmoc. V médiích 
se šíří zpráva, že lidé z Ukrajiny, kteří 
dostanou razítko běžence do pasu, 
nedostanou práci. Po naléhání přátel 
maminka posbírá poslední síly. Rostíka 
nechá s babičkou, bere sousedku Di-
anku (17let) na volné místo v autobuse 

a vyrážejí na další pokus o překročení 
hranic. Tentokrát odbavení na hranicích 
trvalo pouhých 5 minut. Stojí na sloven-
ské straně, bojí se uvěřit, že se to po-
dařilo. To už přibíhají chlapící, tvářící se 
dobrosrdečně a nabízí odvoz kamkoliv 
za 100 dolarů. Ale maminka už je vy-
zbrojena informacemi, že musí najít au-
tobusy, které tam někde stojí a zdarma 
je přivezou na Moravu. V autobusech 
je čeká milé přijetí, pití, jídlo, drobnosti 
pro děti. Maminka se po prvé po dlouhé 
době pousměje. Vidí, jak Anička na klí-
ně usíná s hračkou v ruce. Jediné, na co 
teď myslí, co Rostík, a jak se Anička 
bude integrovat ve škole nebo školce, 
protože ona musí celý den pracovat, 
aby všechny tři uživila. Když vystoupili 
z auta před domem cizích lidí, které ni-
kdy neviděli, neslyšeli, Dianka i máma 
Vasilka nemohly úzkostí dýchat. Ale to-
hle droboučké stvoření s očima jak ra-
rášek, vlítlo do nového života jako vítr. 
Během chvilinky našla připravený poko-
jík. Všichni jsme si mysleli, že po tak 
vyčerpávající cestě bude spinkat, od-
počívat….Ale dětský svět, dětská ener-

gie a životaschopnost je tak báječná, 
že během chviličky proháněla kočku 
po dvoře, rybičky v akváriu. Zkoumala 
nový dům, viděla kolem sebe už veselé 
úsměvy, radost, přátelství. Když objevi-
la pokoj, kde je šlapací pás a rotoped, 
musela ho okamžitě vyzkoušet. Všich-
ni dospělí jsme zadržovali slzy, protože 
Anička se smála, byla šťastná, zpoce-
ná, zpívala si, prostě tak jak to má být. 
První den, kdy si šla prohlédnout školu. 
Byla maličko smutná. Jak se domluví? 
Zda to zvládne? Děti ve fryštácké škole 
spolu s paní učitelkou jí otevřely náruč, 
spojili se kolem ní do záchranného kru-
hu a všemi prostředky dali najevo, že 

je vítaná, že se ničeho ne-
musí bát. Po vyučování se 
jí nechtělo domů. Vyprá-
věla mamince, jak je ško-
la krásná, paní učitelka 
hodná, móóóc dobré pa-
pání. Seděli jsme v šest 
večer v pokoji, povídali si 
a Anička přišla za mnou. 
„Teto, budeš mě učit psát 
česky? A číst česky?“ Ná-
sledující dvě hodiny krouží 
tužkou po papíře a s maxi-
mální soustředěností sází 
jedno písmenko vedle dru-
hého. Při pohledu na ni 
vzpomínám na své syny, 
jak při psaní potřebovali 

čurat, papat, měli hlad. Prostě všechno 
jen ne psát. Ale Anička chce být dobrá, 
nosit pěkné známky, aby potěšila ma-
minku, která se vrací večer z práce una-
vená. Když už opravdu padá únavou, jde 
do postýlky a chce pohádku. „Aničko, 
budu ti povídat pohádku rusky, proto-
že ukrajinsky neumím.“ „Teto ne, já tě 
moc prosím, povídej mi česky, protože 
já chci moc brzy rozumět všem svým 
kamarádům.“ Za chviličku zavírá očič-
ka, usíná s úsměvem, panenkou vedle 
sebe. Ještě než usne zašeptá. „Teto, 
tady je tak krásně, jsem tak šťastná.“

JK

Vážení Fryštačané i další spříznění 
lidé, ráda bych vám všem poděkovala, 
jménem Vasilky, Dianky a Aničky. To 
byly první tři uprchlice ve Fryštáku. 
Teď už je tu malá komunita, děti, do-
konce 2měsíční miminko. Moc děkují 
Fryštáku, tolik hodných dobrých lidí 
v životě nepotkali. Jsou vděční, že jste 
jim otevřeli své srdce, přijali je mezi 
nás. Cítí se zde nejen bezpečně, ale 
jsou šťastné.
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RMF č. R3/2022/VIII ze dne 16. 2. 2022

(Výpis usnesení)

RMF bere na vědomí Zprávu Města 
Fryštáku o peticích a stížnostech za rok 
2021 vydanou dle zákona č. 85/1990 
Sb., o právu petičním, ve znění pozděj-
ších předpisů bez připomínek. 

RMF bere na vědomí Výroční zprávu 
Města Fryštáku za rok 2021 vydanou 
dle zákona č. 106/1999 Sb., o svobod-
ném přístupu k informacím, ve znění 
pozdějších předpisů bez připomínek.

RMF bere na vědomí Zprávu o kont-
role útulku pro psy ze dne 2. 2. 2022, 
vyhotovenou Krajskou veterinární sprá-
vou Státní veterinární správy pro Zlín-
ský kraj, ve věci dodržování povinností, 
a to zejména na úseku vedení potřebné 
dokumentace a evidence, technické-
ho vybavení k odchytu zvířat, zajiště-
ní veterinární péče pro zvířata a jejich 
ustájení, asanace a desinfekce prostor 
(s výsledkem – nebylo zjištěno porušení 
zákona), bez připomínek.

RMF bere na vědomí zápis z jednání 
Komise bytové, sociální a pro rodinu č. 
3/2022 ze dne 10. 2. 2022.

RMF schvaluje přidělení bytu 
v Domě s byty pro důchodce Fryšták 
žadateli a schvaluje uzavření smlouvy 
o nájmu bytu mezi městem Fryšták, 
žadatelem, jejímž předmětem je nájem 
bytu, na dobu určitou od 21. 2. 2022 
do 31. 12. 2022, s možností prolonga-
ce vždy o 1 kalendářní rok, a to písem-
nou formou prostřednictvím dodatků, 
za cenu 80 Kč/m²/měsíc a služby spo-
jené s užíváním bytu.

RMF bere na vědomí žádost o vý-
půjčku kinosálu ve Fryštáku za účelem 
konání zkoušek ochotnického divadla, 
a to každý čtvrtek od 17.30 do 19. 30 
hodin, a s ohledem na nekomerční vy-
užití prostor kinosálu a v souladu s ak-
tuálně platným Ceníkem služeb MF sou-
hlasí s předmětnou výpůjčkou.

RMF schvaluje výpůjčku části měst-
ského pozemku p. č. 22/1 – ostatní 
plocha, ostatní komunikace, o výměře 
do 405 m², k. ú. Dolní Ves, obec Fryš-
ták, žadatelce na dobu určitou 10 let, 
s tříměsíční výpovědní lhůtou bez udání 
důvodu (v případě oprávněných potřeb 
města s jednoměsíční výpovědní lhů-
tou), za účelem udržování pozemku, 
a schvaluje uzavření smlouvy o výpůjč-
ce mezi městem Fryšták, a žadatelkou, 
na dobu určitou 10 let, s tříměsíční vý-
povědní lhůtou bez udání důvodu (v pří-
padě oprávněných potřeb města s jed-

noměsíční výpovědní lhůtou), za účelem 
udržování pozemku. 

RMF schvaluje nájem prostor slouží-
cích k podnikání za účelem provozová-
ní zlatnictví, hodinářství a optiky, a to 
prostor sloužících k podnikání o celkové 
rozloze 99,65 m², v I. NP v objektu č. 
p. 382 na náměstí Míru, nacházejícím 
se na pozemku p. č. 19/1, k. ú. Fryš-
ták, obec Fryšták, a to za cenu 910 Kč/
m²/rok, tj. celkem za rok 90.681,5 Kč 
za rok, žadateli a schvaluje uzavření 
smlouvy o nájmu prostor sloužících 
k podnikání mezi MF, a žadatelem 
za účelem provozování zlatnictví, hodi-
nářství a optiky, a to prostor sloužících 
k podnikání o celkové rozloze 99,65 m², 
v I. NP v objektu č. p. 382 na náměs-
tí Míru, nacházejícím se na pozemku 
p. č. 19/1, k. ú. Fryšták, obec Fryšták, 
a to za cenu 910 Kč/m²/rok, tj. celkem 
za rok 90.681,5 Kč za rok, současně 
s dohodou o narovnání vztahů upravu-
jících užívání prostor v období od 21. 8. 
2021 do uzavření smlouvy o nájmu.

RMF nedoporučuje ZMF schválit 
vydání OZV upravující volný pohyb psů 
ve městě Fryštáku, a to z důvodu dosta-
tečné právní úpravy této problematiky 
stávající obecně platnou legislativou.

RMF doporučuje ZMF schválit pře-
sazení plodonosných stromů z míst-
ního hřbitova na jiné vhodné pozemky 
ve vlastnictví města a schvaluje novou 
výsadbu na místním hřbitově vhodnými 
dřevinami dle doporučení dendrologa. 

RMF doporučuje ZMF:

a) schválit v souladu s ust. § 6 odst. 
5 písm. b) a ust. § 47 odst. 5 staveb-
ního zákona č.183/2006 Sb. Zadání 
Územního plánu Fryšták,

b) stanovit v souladu s ust. § 56 
stavebního zákona č. 183/2006 Sb. 
prodloužení lhůty, která je považována 
za průtahy při pořizování územního plá-
nu, na 3 roky,

c) uložit určenému zastupite-
li Ing. P. Gálíkovi, místostarostovi, 
po schválení zadání zajistit zpracování 
návrhu Územního plánu Fryšták.

RMF za účelem propojení budoucího 
městského koridoru korespondujícího 
s krajskou komunikací II/490 doporuču-
je ZMF schválit směnu části městského 
pozemku p. č. 1405 – ostatní plocha, 
neplodná půda, k. ú. Dolní Ves, obec 
Fryšták, o výměře 1258 m², za nově 
oddělený pozemek p. č. 1360/2, k. 
ú. Dolní Ves, obec Fryšták, o výměře 
629 m² (původně část pozemku p. č. 

1360 – orná půda, zemědělský půdní 
fond, k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták), 
s uznáním stejné hodnoty těchto smě-
ňovaných pozemků, a to z důvodu, že 
se v tomto případě jedná o naplnění tzv. 
jiného důležitého zájmu obce spočíva-
jícího v zajištění nezbytných podmínek 
pro realizaci perspektivního projektu 
přesahujícího hranice města (propojení 
několika obcí bezmotorovou dopravou 
v rámci cyklo osy Holešov – Lukov).

ZMF č. Z2/2022/VIII ze dne 23. 2. 2022

(Výpis usnesení)

ZMF bere na vědomí stavy peněž-
ních prostředků na účtech města Fryš-
táku ke dni 31. 12. 2022 a ke dni 23. 
2. 2022 bez připomínek.

ZMF bere na vědomí zprávu vedoucí 
ESO o plnění rozpočtu města Fryšták 
ke dni 31. 12. 2021 bez připomínek.

ZMF v návaznosti na usnesení RMF 
č. U R 2/202/VIII/2 ze dne 2. 2. 2022, 
kterým byl projednán návrh rozpočtu 
města Fryštáku na rok 2022 a dne 4. 
2. 2022 zveřejněn, schvaluje rozpočet 
města Fryštáku na rok 2022 jakožto 
rozpočet schodkový s předpokládanými 
příjmy ve výši 75.156,70 tis. Kč, s před-
pokládanými výdaji ve výši 101.355,70 
tis. Kč a deficitem rozpočtu ve výši 
26.199,00 tis. Kč + splátky 801,00 tis. 
Kč, které budou kryty finančními pro-
středky z minulých let na bankovních 
účtech města, a ukládá Ing. H. Vacko-
vé, vedoucí ESO, neprodleně zajistit roz-
pis tohoto rozpočtu.

ZMF v návaznosti na schválení roz-
počtu MF pro rok 2022 schvaluje tyto 
hlavní investiční akce a další záměry 
(částky před vysoutěžením vč. DPH):

- rekonstrukce povrchu místních ko-
munikací na ulicích Absolonova a Jirás-
kova – 7,5 mil. Kč,

- rekonstrukce povrchu MK na ulici 
Stolařská a oprava povrchu místní ko-
munikace Vylanta – 2,5 mil. Kč,

- rekonstrukce mostu na ulici Korá-
bova – 3,5 mil. Kč,

- výstavba chodníku podél komuni-
kace II/490, úsek fa Magsy – odbočka 
na Lukovské – 0,5 mil. Kč,

- ostatní opravy komunikací dle po-
třeby – 0,5 mil. Kč,

- vodovod na ulici Korábova – 1,3 
mil. Kč,

- dětské hřiště v areálu mateřské 
školy – 1,8 mil. Kč,

- půdní vestavba základní školy – 
4,0 mil. Kč,



- rekonstrukce toalet a podlah v zá-
kladní škole – 0,7 mil. Kč,

- modernizace sportovního povrchu 
areálu Žabárna – 0,6 mil. Kč,

- bezbariérový vstup radnice – 4,5 
mil. Kč,

- rekonstrukce zdravotního střediska 
– 3,0 mil. Kč,

- výstavba kolumbária (viz SoD) – 
1,7 mil. Kč,

- varovný vyrozumívací informační 
systém – 5,3 mil. Kč,

- odvlhčení objektu sokolovny vč. PD 
– 2,2 mil. Kč,

- DBD – drobné opravy – 0,5 mil. Kč,
- DBD – vnitřní vybavení (sporáky, 

linky) – 0,835 mil. Kč,
- evidenční knihovnický systém (soft-

ware) – 0,3 mil. Kč,
- záležitosti inform. systému (PC, IT, 

kyberbezpečnost) – 0,5 mil. Kč,
- pořízení územ. plánu – 0,5 mil. Kč,
- projektová dokum. – 2,0 mil. Kč,
- výkup pozemků – 1,0 mil. Kč,
- grantová podpora (individuální 

i spolková) – 1,6 mil. Kč.

ZMF souhlasí s realizací zakázky 
malého rozsahu na akci „Chodník Víto-
vá“ s tím, že o realizaci akce rozhodne 
zastupitelstvo v návaznosti na výsledky 
dotačních řízení do 22. 6. 2022.

ZMF pověřuje Radu města Fryštáku 
v r. 2022 schvalovat změny rozpočtu 
města - rozpočtová opatření, a to každé 
vždy maximálně do výše do 300.000 Kč 
bez DPH, a to aniž by se přijatým roz-
počtovým opatřením změnily závazné 
ukazatele celkových příjmů a výdajů 
a současně aniž by se změnil schválený 
rozdíl celkových příjmů a výdajů.

ZMF v souladu s ustanovením Čl. 
III bod č. 1 Zásad grantové podpory 
nestátních neziskových subjektů MF 
jmenuje pro rok 2022 tzv. grantovou ko-
misi ve složení: tajemník Mgr. P. Nášel, 
členové: P. Ševčík, L. Mikl, Ing. P. Gálík, 
Ing. J. Görig, A. Langer, Ing. M. Draho-
tuská, Ing. H. Vacková.

ZMF bere na vědomí vyjádření žada-
tele ke znaleckému posudku č. 162/21-
1, ze dne 23. 11. 2021, vyhotovenému 
Ing. J. Mlčochem, znalcem, za účelem 
stanovení prod. ceny v místě a čase ob-
vyklé u poz. p. č. 697/4 – trvalý travní 
porost, zem. půdní fond, o výměře cca 
110 m², k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, 
kdy žadatel tuto cenu neakceptuje, 
a proto ZMF na žádost nereflektuje.

ZMF za účelem propojení budoucího 
městského koridoru korespondujícího 
s krajskou komunikací II/490 schvaluje 

zveřejnění záměru směny části měst-
ského pozemku p. č. 1405 – ostatní 
plocha, neplodná půda, o vým. 1258 
m², k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, k. ú. 
Dolní Ves, obec Fryšták, za nově vzniklý 
poz. p. č. 1360/2 – orná půda, o vým. 
629 m², k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, 
oddělený z původního pozemku p. č. 
1360 – orná půda, o vým. 17577 m², 
k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, ve vlast-
nictví majitele, s uznáním stejné hodno-
ty těchto směňovaných pozemků, a to 
z důvodu, že se v tomto případě jedná 
o naplnění tzv. jiného důležitého zájmu 
obce spočívajícího v zajištění nezbyt-
ných podmínek pro realizaci perspek-
tivního projektu přesahujícího hranice 
města (propojení několika obcí bezmo-
torovou dopravou v rámci cykloosy Ho-
lešov – Lukov), přičemž úhrada nákladů 
spojených se směnou (znalecký posu-
dek, geom. plán, návrh na vklad) bude 
realizována ze strany MF, a schvaluje 
záměr uzavření přísl. směnné smlouvy.

ZMF za účelem majetkoprávního 
vypořádání pozemků pod veřejně pří-
stupnou účelovou komunikací a v ná-
vaznosti na souhlasné vyjádření prodej-
ců (čestné prohl. ze dne 21. 10. 2019 
ve věci stanovení podmínek a smluvní 
ceny pozemku pod předmětnou komuni-
kací) – schvaluje v návaznosti na geom. 
plán č. 496-163/2020, ze dne 13. 10. 
2020, zpracovaný Ing. Lukášem Fryš-
tákem, zem. inženýrem, výkup pozem-
ku p. č. 451/3 – ost. plocha, ostatní 
komunikace, k. ú Vítová, obec Fryšták, 
o vým. 184 m² (oddělený z pův. pozem-
ku p. č. 451/2 – trvalý travní porost, 
zemědělský půdní fond, k. ú. Vítová, 
obec Fryšták) od prodejců, za smluvní 
cenu v celkové výši 500 Kč/m², tj. při 
výměře 184 m² celkem 92.000 Kč, kdy 
výše uvedená cena je cenou smluvní, 
a to z důvodu jiného důležitého zájmu 
obce, který spočívá v zajištění bez-
pečného provozu na veřejně přístupné 
účelové komunikaci (minimalizace do-
pravních nehod, zvýšení bezpečnosti 
všech účastníků sil. provozu, preven-
ce újmy na zdraví i na majetku těchto 
účastníků), a schvaluje uzavření kupní 
smlouvy mezi MF a manželi Růčkovými, 
Vítová, na výkup pozemku p. č. 451/3 – 
ostatní plocha, ostatní komunikace, k. 
ú Vítová, obec Fryšták, o výměře 184 
m² (oddělený z původního pozemku 
p. č. 451/2 – trvalý travní porost, ze-
mědělský půdní fond, k. ú. Vítová, obec 
Fryšták), za smluvní cenu v celkové výši 
500 Kč/m², tj. při výměře 184 m² cel-
kem 92.000 Kč, kdy výše uvedená cena 

je cenou smluvní, a to z důvodu jiného 
důležitého zájmu obce, který spočívá 
v zajištění bezpečného provozu na ve-
řejně přístupné účelové komunikaci 
(minimalizace dopravních nehod, zvýše-
ní bezpečnosti všech účastníků silnič-
ního provozu, prevence újmy na zdraví 
i na majetku těchto účastníků), s tím, že 
náklady související s výkupem pozemku 
(geometrický plán, znalecký posudek 
a návrh na vklad do katastru nemovi-
tostí) hradí kupující, tj. město Fryšták.

ZMF s odkazem na stávající podmín-
ky možného financování projektu „Rea-
lizace energeticky úsporných opatření 
v budově č. p. 381, 382, 383 (Dům 
s byty pro důchodce) ve městě Fryš-
ták“ – viz příslušné RoPD, s přihlédnu-
tím k době zpracování projektové do-
kumentace projektu výše avizovaných 
energeticky úsporných opatření i vzhle-
dem k výši avizované podpory daného 
projektu a s odkazem na předpokláda-
né podmínky nových dotačních titulů 
neschvaluje realizaci tohoto projektu 
a ukládá OTH připravit nový projekt 
korespondující s podmínkami připra-
vovaných výzev v rámci realizace ener-
geticky úsporných opatření u objektů 
ve vlastnictví samospráv.

ZMF v návaznosti na usnesení RMF 
č. U R 3/2022/VIII/10 ze dne 16. 2. 
2022 schvaluje přesazení plodonos-
ných stromů z místního hřbitova na jiné 
vhodné pozemky ve vlastnictví města 
a schvaluje novou výsadbu na místním 
hřbitově vhodnými (neplodonosnými) 
dřevinami dle doporučení dendrologa.

ZMF bere na vědomí zápis z jednání 
Kontrolního výboru č. 1/2022 ze dne 2. 
2. 2022 bez připomínek.

ZMF bere na vědomí zápis z jedná-
ní Finančního výboru č. 1/2022 ze dne 
15. 2. 2022 bez připomínek.

ZMF v návaznosti na usnesení RMF 
č. U R 3/2022/VIII/11 ze dne 16. 2. 
2022:

a) schvaluje v souladu s ust. § 6 
odst. 5 písm. b) a ust. § 47 odst. 5 sta-
vebního zákona č.183/2006 Sb. Zadá-
ní Územního plánu Fryšták,

b) stanovuje v souladu s ust. § 56 
stavebního zákona č. 183/2006 Sb. 
prodloužení lhůty, která je považována 
za průtahy při pořizování územního plá-
nu, na 3 roky,

c) ukládá určenému zastupite-
li Ing. P. Gálíkovi, místostarostovi, 
po schválení zadání zajistit zpracování 
návrhu Územního plánu Fryšták.

ZÁ P ISY  R M F  A  Z M F
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ZPRÁV Y  Z  R AD N I C E

POMOC MĚSTA FRYŠTÁKU VÁLKOU POSTIŽENÉ 
UKRAJINĚ

Město Fryšták se prostřednictvím rozhodnutí rady a zastupitelstva přidalo k těm, 
kteří pomáhají uprchlíkům (především ženám a dětem) z Ukrajiny. Vedení města vy-
členilo prostory k ubytování několika osob v nové hasičské zbrojnici. Další ubytovací 
prostory vznikají v domečku pod fryštáckou radnicí (vedle kinosálu), kde probíhá 
úprava dvou místností a výmalba celého objektu.

Zastupitelstvo také na svém jednání schválilo radou doporučenou částku 100 
tis. korun na humanitární pomoc. Několik běženců našlo svůj nový dočasný domov 
také v prostorách fryštáckého Domu Ignáce Stuchlého.

Zapojily se také naše základní škola a školka, které v současné době přijaly do 
výuky i několik ukrajinských dětí.

Vedení města proto děkuje všem, kteří se angažují v této pomoci válkou zasažené 
Ukrajině. 

V této souvislosti také upozorňujeme všechny občany Fryštáku, kteří na území 
našeho města ubytovávají uprchlíky z Ukrajiny, aby o této skutečnosti ihned infor-
movali matrikářku paní Sýkorovou, kancelář detašovaného pracoviště, nám. Míru 
383 (vedle bankomatu), tel. 702 182 605, e-mail matrika@frystak.cz.

U ubytovaných Ukrajinců je nutné nahlásit: počet osob, jméno a příjmení, datum 
narození, adresu pobytu, kontakt, popř. kontakt na osobu, která je ubytovává. 

Děkujeme za spolupráci! 

SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU
Informujeme, že svoz nebezpečných odpadů v sobotu 9. 4. 2022 se koná 

pouze na hospodářském dvoře TS Fryšták od 8 do 12 hodin.
Můžete přivézt autobaterie, pneumatiky, veškeré druhy gumy, krytinu obsahu-

jící azbest, syntetické barvy, lepidla, pryskyřice, mastné hadry, oleje, tuky, maza-
dla apod. 

Ostatní nebezpečný odpad, jako jsou chladničky, televizory, rádia, zářivky, vý-
bojky, je možné bezplatně odevzdat každou středu a sobotu na hospodářském 
dvoře TS. Prošlé léky je nutné odevzdat v lékárně. 

Firmy a organizace mají ze zákona povinnost likvidovat veškeré druhy odpadů 
na vlastní náklady – firemní nebezpečný odpad tedy nebude odebrán do sběrného 
vozu.

oth

Informace o platbě místního poplatku  
za komunální odpad na rok 2022

Oznamujeme občanům, že složenky s předpisem platby poplatku za komunální 
odpad na rok 2022 budou rozeslány poplatníkům do poštovních schránek v průbě-
hu měsíce dubna t. r. (částka na složence bude již ponížena o případnou slevu ze 
systému MESOH). S platbou proto vyčkejte, prosím, až obdržíte složenku. Úhradu je 
možno provést bezhotovostně na bankovní účet města, hotově na pobočkách České 
pošty, případně hotově i kartou v úřední dny v pokladně na detašovaném pracovišti. 

Splatnost poplatku za komunální odpad je 31. 5. 2022.
Poplatky za komunální odpad vyřizuje Mgr. Ivana Plšková na detašovaném  praco-

višti. Tel. 702 182 606, e-mail: i.plskova@frystak.cz.
Čárové kódy na tříděný odpad vyřídíte u Kamily Kostřicové, MěÚ Fryšták, budova 

radnice, kancelář dveře č. 208, tel. 702 182 609, e-mail: k.kostricova@frystak.cz. 
O dotisk štítků můžete požádat formou telefonního, elektronického, popř. osobní-

ho objednání. Požadavek bude zpracován a dle domluvy vydán osobně v úřední době, 
popř. zaslán na uvedenou adresu prostřednictvím České pošty. 

Mgr. Ivana Plšková

DŮLEŽITÁ UPOZORNĚNÍ

Velikonoce
Zanedlouho začne lehounký do-

tek kouzelnice Vesny pomaloučku 
proměňovat ospalou a promrzlou 
zem v kvetoucí krásku. Nám vylepší 
náladu, pozve nás do přírody. Roz-
loučíme se se zimou, předpokládám 
i covidem. Přivítáme slunce a jaro. 
Jistě si při tom připomeneme staré  
a krásné tradice.

Jistě to bude pomlázka z vrbového 
proutí, nesoucí v sobě životodárnou 
sílu, která prý se šleháním přenáší. 
Omlazuje děvčata, ženy. Ty pak platí 
symboly nově se rodícího života – zdo-
benými vajíčky.

Zopakujte si zapomenuté říkanky  
s dětmi.

Kalamajko, dávej vajko. Jedno bílé, 
dvě červené naposledy malované. Jak 
mi nedáš kopu vajec, vyženu ti muža 
na pec!

Paní kmotra, nemeškejte! Barevné 
vajíčko dejte! Jestli jste je nebarvila, 
také jsou nám bílá milá. Schováme je 
pěkně v ranci, srovnají se tam  
s mazanci!

Hody, hody, doprovody. My k vám 
pro pomlázku jdeme. Mnoho štěstí 
tomu domu vinšujeme. Nejmilejší 
panímámo, slepičky vám nesou dáv-
no. Pár vajíček nám dají, ale ať jsou 
malovaný!

Pomlázka se čepýří. Babička mi 
nevěří, Vystrčte, dědečku, babičku ze 
dveří!

Komu vajíčko daruješ, toho upřím-
ně miluješ! Komu to vajíčko dáš, toho 
ráda máš.

Původním smyslem tradičního ko-
ledování bylo přinést blaho a štěstí  
v rodinném životě, zdar celé rodině. 

První jarní pomlázka, šmigrus, mr-
skačka, binovačka, hudačka, hrkačka., 
polévání vodou apod. se objevila už ve 
14. století. Měla zajistit čerstvou svě-
žest, zdraví, novou mízu. 

Tak, přátelé, nezapomeňte!

 SK



ZPRÁVY  Z  OBCE LUKOVEČEK

Obecní úřad Lukoveček
Přílepská 120
Fryšták 763 16

Tel. 577 158 397
Mob. 724 190 300 

E-mail: oulukovecek@tiscali.cz

ÚŘEDNÍ HODINY

PO 8.00–12:00 13.00–17.00
ST 8.00–12:00 13.00–17.00

Tradiční vodění medvěda 
s netradičním podtextem

Výtěžek z letošního vodění medvěda se organizátoři této masopustní tradice 
SDH a MS ČČK spontálně rozhodli věnovat k okamžité pomoci lidem postižených 
válkou na Ukrajině. Vzhledem k informovanosti občanů o záměru darování vybra-
ných peněz, byli dárci velmi štědří. Vybraná částka činila celkem neuvěřitelných 24. 
400 Kč a byla rozdělena na dvě poloviny mezi oba spolky. MS ČČK dne 1. 3. svou 
částku ve výši 12 200,– Kč odeslalo na účet ČČK s názvem „ČK pomoc Ukrajině“. 
SDH se rozhodl věnovat výtěžek z vodění medvěda konkrétní ukrajinské rodině, 
dětem, případně více rodinám dle situace. SDH zjišťuje situaci, předání částky si 
zajišťuje samo. Jako spolupořadatelé akce Vás občany budou sami informovat o ná-
sledujících podniknutých krocích a předání peněz.

Děkuji všem, kdo se na této tradiční akci podílel, ať už účastníkům masopust-
ního průvodu, nebo dárcům za neobvyklý, mimořádný a empatický přístup k trpícím 
lidem na Ukrajině.

SBÍRKA PRO UKRAJINU – sbírka na podporu  
zajištění krizových balíčků pro občany Ukrajiny

Události, které se odehrávají v sou-
časné době na východě Evropy se dotý-
kají nás všech. Ukrajina je zemí, která 
je nám národnostně i historicky blízká, 
a odkud pochází řada lidí, kteří žijí mezi 
námi. Jen těžko si umíme představit si-
tuaci, do které se tato země dostala.. 
Soucítíme s lidmi postiženými válkou 
a nezůstali jsme nečinní. Obec Lukove-
ček společně s MS ČČK zorganizovala 
sbírku potřebných věcí. Ve středu 9.3. 
2022 byla převezena tato vybraná ma-
teriální pomoc oblastnímu spolku ČČK 
ve Zlíně, který zajišťoval následnou 
distribuci dál přijíždějícím uprchlíkům. 
Věnovaných darů se sešlo velmi mno-
ho, zaplnily připravené krabice a pytle. 
Výsledek tohoto počinu ukázal, že ne-
jsme lhostejní k situaci obyčejných lidí 
z Ukrajiny, kteří byli nuceni opustit své 
domovy. 

Děkuji všem organizátorům, kteří 
přispěli ke zdárnému průběhu této akce 
a hasičům za odvoz do Zlína. 

Děkuji Vám všem, co jste přispěli 
a nadále průběžně přispíváte ať už pe-
něžně či materiálně do jiných sbírek, 
které pomáhají ukrajinským občanům.

JK
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V sobotu 19. 3. 2022 se konečně opět po dvou letech pauzy rozvoněl obecní 
dům vůní slivovice z trnek a ovocné pálenky. Sešlo se celkem 19 vzorků čisté 
trnkové a 4 vzorky ovocné pálenky. V kategorii trnkové se na prvním místě umístil 
hostující Radomír Dupal. Jeho účast nebyla náhodná, neboť za pracovní léta strá-
vená v Lukovečku, považuje naši obec za svůj druhý domov. Druhé místo obsadil 
A. Krajča a místo třetí obsadily hned tři vzorky. Byl to vzorek R. Mačáka, J. Krumla 
a manželů Drábkových. I v ovocných pálenkách se hodnotilo. Nutno podotknout, 
že všechny přinesené vzorky jak trnkové, tak ovocné pálenky byly výborné kvality, 
nenašla se žádná horší, což ukázalo i velmi těsné a náročné bodování. 

Během odpoledne se zavzpomínalo na počátky koštování, na ročníky předchozí, 
na ty degustátory, co byli zakladatelé této tradice a již nás opustili. Ke vzpomínání 
přispěla také sbírka fotografií z předešlých ročníků, které všechny velmi zaujaly. 
Ke zdárnému průběhu koštu přispěly i místní ženy - manželky, které se tradičně 
a neodmyslitelně podílejí na průběhu koštu a zajišťují celé zázemí.

Odpoledne a večer si všichni zúčastnění užili, pokoštovali, popovídali si, ochut-
nali různé masové, sýrové či jiné speciality. Večer byl zpestřen dvěma soutěžemi, 
z nich jednou bylo – najdi svou bundu. Našla se. Druhý den. Je na co vzpomínat.

Doufejme, že se situace na východě Evropy uklidní a budeme moci v dalších 
letech pokračovat v tradici – pravidelném koštu slivovice.

Čistý Lukoveček  
vítá jaro

Obec Lukoveček se ve spolupráci 
s komisí životního prostředí připojují 
k celonárodní úklidové akci.

Hlavním jarním úklidovým dnem je 
sobota 2. dubna 2022.

Kdo má zájem zapojit se, může tak 
učinit organizovaně v hlavní úklidový 
den, nebo neorganizovaně – samostat-
ně během měsíce dubna.

Na obecním úřadě si můžete v prů-
běhu týdne od 28. 3. do 31. 3. vyzved-
nout pevnější igelitové pytle na sběr 
odpadků.

Abychom pokryli co největší plochu 
okolí naší obce, rozmyslete si kterou 
část obce, lesa, potoka atd. budete 
uklízet. Výběr místa úklidu můžete na-
hlásit na obecním úřadě. Váš záměr 
bude zaznamenán do mapy. Zároveň 
prosíme o oznámení, jestli budete poža-
dovat zajištění odvozu nasbíraných pyt-
lů s odpadem, či zajistíte odvoz sami. 
Pytle budou shromážděny na dvoře 
mezi obchodem a OÚ.

Pro všechny uklízející je připraveno 
jako poděkování odpolední opékání špe-
káčků ve sportovním areálu od 16:00 h. 

KOŠT SLIVOVICE

Aktuální vzpomínka na Tomáše Baťu
V dubnu si připomeneme výročí narození T. Bati. O jeho životě, podnikání, 

každý něco ví. Dnes jsem si (v době zdražování všeho, na co si vzpomenete) 
vzala knihu a divila jsem se, jak Baťa řešil systém financování v době krize (rok 
1923–1925).

U Baťů brali spolupracovníci výplatu týdně. Zajímaly mne nejen výplaty, ale 
i nájemné, stravování. Vypsala jsem si pro zajímavost, kolik brali dělníci v ČSR 
a kolik u Baťů.

Průměrná mzda odborných pracovníků byla 25O až 400 Kčs, v ČSR 16O až 
27O Kčs. Učni dostávali 13O Kčs až 16O Kčs, v ČSR 65 Kčs až 100 Kčs.

Baťa propagoval různé novinky. Chtěl, aby se spolupracovníci stravovali v jeho 
restauracích, jídelnách. Oběd v Obchodním domě ve Zlíně stál 3–4 Kčs, snídaně 
i večeře stály po jedné koruně.

Taky propagoval nákupy v jeho podnicích. Jeden kilogram hovězího masa stál 
6 Kčs, 1 kg brambor 40 haléřů, 1 kg chleba 1,6O Kčs a litr mléka stál také korunu 
šedesát haléřů.

Zajímavé byly nájmy v jeho červených domcích. Byt ve čtvrtdomku stál týdně 
15 Kčs,v půldomku 25 Kčs. V domě s dálkovým topením 35 Kčs týdně.

 Mohla bych ve výčtu sociální baťovy politiky pokračovat, ale jitřila bych lidi 
v dnešní době. To vše je už jen ve vzpomínkách pamětníků a těch už je málo. 

Jo, kdepak ty doby jsou...

 SK



Ne vždy máme možnost a sílu konat velké činy, ale drobné 
musíme dělat každou chvíli, proto je konejme dobře. 

 (sv. František Saleský)

DŮM IGNÁCE  STUCHLÉHO

Sté výročí kněžského svěcení 
P. Josefa Šišky - misionáře

Ptáte se, proč v tomto čísle FL 
připomínáme P. Josefa Šišku? Tento 
spolubratr byl totiž u „zrodu“ salesi-
ánského díla v ČS a byl i zde u nás, 
ve Fryštáku. Narodil se 8. 1. 1886 
v Lublani ve Slovinsku, kde rodina 
žila. Jeho otec Antonín byl však pů-
vodem Čech. Chlapec se od malička 
toužil stát knězem. Díky salesiánům, 
kteří působili právě přímo v Lublani 
a ke kterým Josef zamířil, svého cíle 
dosáhl. Po vstupu do kongregace, 
asistenci a studiu filosofie a teologie 
se přihlásil na misie. Prvním místem 
jeho misionářské činnosti se stal 
Egypt, kde přijal v Alexandrii jáhenské 
a 8. 4. 1922 kněžské svěcení. Poté 
dále působil v Egyptě a Jeruzalémě.

Když v r. 1924 jednal ve Fogliz-
zu tehdejší aspirant Štěpán Trochta 
s donem Rinaldim, aby byl ústav v Pe-
rose přenechán Čechům, doporučil 
mu hlavní představený, aby prohlédl 
soupis salesiánů, zda už jsou již něja-
cí salesiáni Češi, aby se mohli ústavu 
ujmout. Trochta objevil P. Stuchlého, 
P. Preclíka a P. Šišku. P. Šiška na jeho 
dopis odpověděl, že sice neumí čes-
ky, ale když ho představení pošlou, 
půjde. České dílo v Perose mohlo za-
čít. Brzy sem byl povolán don Stuchlý. 
Mezitím představení napsali i P. Šiš-
kovi do Palestiny a 9. 9. 1925 přijel 
P. Josef do Perosy. Začal se učit čes-
ky. Byl zpovědníkem chlapců, kteří 
ho měli rádi a obdivovali především 
jeho misionářský plnovous. Když se r. 
1927 stěhovalo dílo z Perosy na Mo-
ravu do Fryštáku, přestěhoval se 
do Fryštáku i P. Šiška.

Ve Fryštáku byl do prázdnin 1930. 
Byl v ústavě katechetou, školním rád-
cem a zpovědníkem chlapců. Odložil 
svůj plnovous a chlapci ho nemoh-
li po prázdninách poznat. Jen podle 
úsměvu a typické „češtiny“, která 
vzbuzovala obecnou veselost, podob-
ně jako u P. Stuchlého. V r. 1930 se 
vrátil na tři roky do rodné Jugoslávie, 
především kvůli nemocným rodičům. 
V té době patřilo Československo 
a Jugoslávie do jedné společné pro-
vincie. Otce Josefa však nepřestaly 
lákat misie a české dílo se mezitím 
slušně rozběhlo. A tak v r. 1933 odjel, 
tentokrát do Brazílie. Zde prožil i svá 
poslední léta, a to až do své smrti 11. 
12. 1969.

V březnu se naplno rozjely kurzy Orientačních dnů. V současné době k nám 
jezdí hlavně 8. a 9. třídy základních škol a střední školy a gymnázia. Zavítali k nám 
účastníci např. z Arcibiskupského gymnázia Kroměříž, ze Zlína třídy ze ZŠ M. Alše, 
ZŠ M. Kudeříkové Strážnice, ZŠ Štítná nad Vláří a ZŠ Bělotín… Jedna z těch ne-
jmenovaných škol měla velice zajímavou a praktickou aktivitu, když si žáci s sebou 
nevzali spacáky a učili se povlékat postele. Jelikož jsou to již děcka, která by mohla 
a měla přemýšlet o svém budoucím životě, často probíhá program Chuť na život, 
ve kterém je začleněna mj. aktivita Moje cesta životem. Jedná se o simulační hru, 
ve které si účastníci vyzkouší nanečisto prožít cca 20 let svého života. Aktivita má 
několik oblastí, v nichž účastníci plní různé úkoly, které mohou mít dopad v jejich 
reálném životě. Mohou si zkusit získat titul na vysoké škole, vypořádat se s nabíd-
kou pracovního trhu, zamyslet se nad tím, jakého partnera by v životě chtěli, musí 
zkusit vyřešit i náhodnou situaci, která je v životě potká apod. Hra trvá zhruba 2,5 h 
a máme zpětnou vazbu, že mnohým účastníkům pomohla později v reálném životě.

Ani Orientačním dnům se nevyhýbají tragédie. Bohužel jsme se k naší velké 
lítosti dozvěděli, že 1. 3. po autonehodě zemřela Julča Šmatlová, která nám ně-
kolikrát pomohla při kurzech OD. Julča měla pro každého úsměv a neutuchající 
ochotu pomáhat, kde se dalo. Bude nám ještě dlouho trvat, než se nám podaří 
tuto ztrátu přijmout.

Okénko do historie

VÍKENDOVKY

První víkend v březnu proběhlo 
na DISu setkání a školení instruktorů 
Orientačních dnů zvané ORI a následu-
jící víkend byl věnován Postní duchovní 
obnově. Sešlo se u nás 14 mladých lidí 
a prožili duchovní víkend nejen v kapli, 
ale i na čerstvém vzduchu :-) Tématem 
bylo Mladí a svatost. Připomínali si 
mladé světce, jako jsou Dominik Savio, 
Laura Vicuňa, Carlo Acutis a jejich vztah 
k eucharistii a svátosti smíření. Svá-
tost smíření si mimochodem propojili 
s „prací pro druhé“ a pomohli nám ukli-
dit garáže a dětské hřiště. Další velká 
akce proběhla v závěru měsíce, kdy se 
na DISu, jako již tradičně, konal Výtvar-
ný víkend pořádaný Mladými mamkami 
od Starých pák s dětmi.

POMOC UKRAJINĚ

Zapojili jsme se také mezi ty, kteří 
ubytovávají ukrajinské uprchlíky a sna-
žíme se jim všemožně vyjít vstříc. V sou-
časné době je u nás ubytováno 9 lidí, 
z toho tři malé děti (chlapeček 3 měsíce 
a dvě dcerky mladšího školního věku).

DÍLNIČKY pro maminky s dětmi

Od února máme na DISu další na-
bídku, a to pod vedením Dáši Zláma-
líkové v místnosti DISklubu. Jsou jím 
dílničky pro maminky s dětmi, případně 
pro žáky ZŠ. Můžete si zde nejen zkusit 
svou zručnost a tvoření, ale také pode-
batovat, zasmát se a společně strávit 
příjemné chvíle. Velice nás těší zájem 
všech již zúčastněných a těšíme se 
na další příchozí. Ostatní kroužky stále 
jedou a jsme rádi, že v nich máme tolik 
nadšenců.
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JARNÍ SLAVNOST STROMŮ – DEN ZEMĚ 22. 4. 2022 
sousedské setkání na dětském hřišti v Dolní Vsi.

Program je připraven od 16 hod. a můžete se těšit na:

- výtvarnou dílnu s Hankou Novákovou
- palačinky s Tomem Černým
- občerstvení Vše dobré s Lenkou Plškovou – VLASTNÍ KELÍMKY S SEBOU
-  lunární jógu s Helčou Hurtovou za doprovodu slunečního bubnu (podložku  
s sebou)

- sluneční bubnování s Markem Pumprlou (možnost zkusit si i zahrát)
- loutkovou pohádku pro všechny s Dankou Hradilovou
- Semínkovnu Zlín s Ivanou Vojtěchovou
- burzu sazenic a semen, které si zájemci přinesou ke vzájemné výměně
- vlastní dobroty, kterými prostřeme stolky a budeme společně ochutnávat
-  stezku „Jarní bylinky a jejich motýlí přátelé“ s Ekocentrem Na Pasece Veliková 
(také pro MŠ i ZŠ po domluvě)

-  procházku za stromy s poutavým vyprávěním pana knihovníka Jana Krčmy pro 
školní družinku 

Součástí setkání bude kreativní výzva na téma PAMÁTNÝ STROM fryštácký, kte-
ré se mohou zúčastnit jak jednotlivci, tak i školní týmy a kreslit, malovat, tvořit 
nebo psát, … fantazii se meze nekladou … Výtvory bude možné přinést v den akce 
a představit vlastní kreativitu ostatním návštěvníkům.

Celou akci bude provázet AUKCE MALOVANÝCH OBLÁZKŮ A BŘIDLIC, jejíž výtě-
žek půjde na pořízení stromků. Aukce začne probíhat s předstihem, výtvory budou 
vystaveny v Městské knihovně a na fb Fryšták dětem, kde budete informováni o prů-
běhu a pravidlech aukce. 

OKOUZLUJÍCÍ A PROBUZENÉ JARO VŠEM. 
Těšíme se na setkání s Vámi. 

Michaela Nutilová, Fryšták dětem

p.s. 
PETKY S VODOU VÍTÁNY k občerstvení LIP 
SVOBODY sázených v roce stoletého výro-
čí vzniku republiky 2018. Má prý být suché 
jaro, tak pamatujme na mladé vysazené 
stromy a pomozme jim uhasit žízeň.

V Ekocentru Na Pasece 
začíná pulsovat život
Kolaudací v lednu 2022 jsme zakon-

čili stavební etapu Ekocentra a zahájili 
provoz kuchyně. Ta by měla v nejbliž-
ších měsících vařit i pro lesní školku Na 
Pasece, která sídlí na stejné adrese. 
Stavba Ekocentra stihla během své re-
alizace získat prestižní česká ocenění v 
soutěžích Zelená střecha roku 2021 a 
Adapterra Awards 2021. Ale to není tak 
důležité jako to, že se tu děti i ostatní 
návštěvníci cítí dobře. 

Ekocentrum již pořádá akce pro ve-
řejnost, které se zaměřují mimo jiné 
také na zpracování sezónních produktů 
z lokálních surovin. Konalo se tady Os-
kerušobraní, Šlapání zelí nebo Pečení 
kváskového chleba. Všední dny v ka-
lendáři plní zájezdy školáků, kteří sem 
jezdí jak za ekologickým vzděláváním, 
tak za gastronomickými zážitky z naší 
kuchyně. 

V kuchyni aktuálně stojíme před 
výzvou postavit stabilní pracovní tým, 
který bude naplňovat vize programu 
„Skutečně zdravá škola.“ Základním 
kamenem se stal šéfkuchař Jaroslav 
Hanousek s 15letou praxí. Pokud máte 
pevný vztah ke zdravému životnímu sty-
lu, úctu k surovinám, nebojíte se učit 
stále novým věcem a nevadí Vám trávit 
čas s inspirativními lidmi v příjemném 
prostředí, pak u nás můžete najít práci, 
která vám přinese radost i smysl.

Tomáš Černý 
(toho času údržbář a pomocná 

síla v kuchyni)

FRYŠTÁCKÝ WORKSHOP O ODPADECH

STŘÍPKY Z NEDĚLNÍHO WORKSHOPU O ODPADECH, který 
se uskutečnil v sále Domu Ignáce Stuchlého právě na první 
jarní den 20. března 2022. Díky všem prezentujícím (BEZOBA-
LÁČ Zlín, VŠE DOBRÉ - Lenka Plšková, TŘÍDĚNÍ Saša Mikuš-
ková, KREATIVNÍ DÍLNA Ivana Krajčová, TVOŘIVÁ DÍLNA DIS 
FRYŠTÁK - kuličková dráha z toaletních ruliček, ukázka knih 
tematicky ladících MĚSTSKÁ KNIHOVNA FRYŠTÁK, MESOH - 
Motivační a evidenční systém odpadového hospodářství - pan 
ing. Staňka a EKOLOGICKÉ HRAČKY a organizátoři celé akce 
FRYŠTÁK DĚTEM). Díky také všem účastníkům, kteří si v ne-
děli udělali čas a přišli. Nakonec nelitovali, protože atmosféra 
byla příjemná a měli možnost se něco nového dozvědět, ze-
ptat se na to, co potřebovali a odcházeli s informacemi, které 
je zajímaly. Téma ODPADŮ je důležité a aktuální. Již brzy nám 
do schránek přijdou složenky s částkou k úhradě za komunální 
odpad. Někdo bude příjemně potěšen, někdo možná zasko-
čen. Ale vše se dá řešit. Cílem odpadového workshopu bylo 
seznámit veřejnost s možnostmi a poradit, jak a co lze třídit 
a každý si to mohl také vyzkoušet. Cílem workshopu bylo zá-
roveň poukázat na to, jak lze odpadům předcházet. Účastníci 

měli možnost zeptat se na to, co jim není jasné v motivačním 
a evidenčním systému odpadového hospodářství MESOH. Pří-
tomní hosté diskutovali s panem ing. Staňkou o tom, jak co 
nejefektivněji využívat motivační systém, aby došlo ke snížení 
poplatků za komunální odpad. A zjistili, že všechno se dá řešit! 
Je jen nutné přesně vědět jak na to. Do budoucna bude ne-
zbytné se aktivně zajímat a zabývat „svými odpadky“, protože 
doba skládkování se chýlí ke konci, a to byla posunuta až do 
roku 2030. Cíl - ZÁKAZ SKLÁDKOVÁNÍ VYUŽITELNÝCH ODPA-
DŮ - byl stanoven na rok 2030 a v roce 2035 bude možné 
skládkovat max. 10% z celkové hmotnosti komunálního odpa-
du. Takže ať chceme či nechceme, budeme se muset redukcí 
odpadů zabývat všichni. Předběžně jsme se domluvili, že by 
paní Saša Mikušková i BEZOBALÁČ přijeli na farmářské trhy 
do Fryštáku 9. dubna 2022, což je myslím báječná zpráva, 
protože jejich zkušenosti a znalosti jsou velmi obohacující. 

Na setkání s Vámi se těší také 

FRYŠTÁK DĚTEM a Michaela Nutilová a Renáta Šafková 
Ať se daří, RADOSTNĚ :-) 
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Zápis k předškolnímu vzdělávání
Květen je měsícem, kdy ve školce 

slavíme Svátek matek a jezdíme s nej-
staršími dětmi plavat, ale je to také 
měsíc, ve kterém musí proběhnout při-
jímací řízení do mateřských škol v celé 
republice. Podle § 34 školského zá-
kona je nutné jej uskutečnit v termínu 
od 2. do 16. května. Pro mnohé rodiče 
jsou následující informace známé, ale 
určitě není na škodu připomenout ně-
kolik kritérií, podle kterých vedení školy 
rozhoduje o přijetí dítěte do předškolní-
ho zařízení.

Přednost mají ti, pro které je naše 
mateřská škola školou spádovou, což 
znamená, že mají trvalý pobyt ve Fryš-
táku. Kritéria, která máme nastavena, 
zohledňují ještě věk dítěte, tudíž star-
ší děti mají přednost před mladšími. 
Samozřejmě nehraje roli pořadí přijetí 
žádosti, zaměstnanost rodičů, ani zdra-
votní stav dítěte. Nejvyšší prioritou při 
rozhodování o přijetí dítěte k předškol-
nímu vzdělávání tedy zůstává spádo-
vost ve školském obvodu. Přijímáme 
děti, které dovrší 3 let nejpozději do 31. 
8. 2022 a pouze pro doplnění kapaci-
ty můžeme přijímat i děti mladší, nebo 
i z jiných obcí a měst. 

Další samostatnou kapitolou je po-
vinné předškolní vzdělávání, které je 
legislativně upraveno už od. 1. 1. 2017. 
Pro zákonné zástupce tehdy vznikla 
povinnost, přivést k zápisu do mateř-
ské školy všechny děti, které dovrší 
v následujícím školním roce 6 let. Le-
tos se tedy jedná o ročník dětí, naro-
zených v době od 1. 9. 2016 do 31. 8. 
2017. Povinností zákonného zástup-
ce je, podat si žádost k předškolnímu 
vzdělávání ve spádové mateřské škole, 
ale existuje také možnost, zvolit si jiné 
předškolní zařízení, zapsané do škol-
ského rejstříku. Rodiče ale mohou pro 

své dítě v odůvodněných případech 
zvolit tzv. individuální vzdělávání, bez 
docházky do mateřské školy (většinou 
tak děti navštěvují jiná zařízení nespa-
dající do rejstříku škol). Tato skutečnost 
musí být písemně oznámena zákonným 
zástupcem ve spádové mateřské ško-
le nejpozději 3 měsíce před zahájením 
školního roku – tedy do konce května 
2022. V tomto případě ředitelka školy 
doporučí rodičům oblasti, v nichž má 
být dítě vzděláváno a v určeném termí-
nu dojde k ověření školní zralosti a při-
pravenosti mateřskou školou. Všechno 
je podrobněji ošetřeno ve Školním řádu 
Mateřské školy Fryšták, který je k na-
hlédnutí i na webových stránkách školy.

Do první třídy nám letos odchází při-
bližně 40 dětí a přesně tolik nových dětí 
budeme moci přijmout na další školní 
rok. Přijímat budeme také předškolní 
děti z Ukrajiny, které pobývají v našem 
městě a je pro ně vzdělávání před vstu-
pem do 1. třídy rovněž povinné.

Podrobnější informace k avizova-
nému zápisu, všechny termíny a poky-
ny k organizaci budou včas zveřejněny 
v květnovém vydání Fryštáckých listů 
a samozřejmě na webových stránkách 
Mateřské školy Fryšták.

 Bc. Ilona Staňková, ředitelka MŠ
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Lyžařský výcvikový kurz 2022
Dne 20. února 2022 jsme my, 

osmáci, odjeli na náš vysněný ,,lyžák“, 
na který jsme si museli kvůli covidu po-
čkat celý rok!

Sešli jsme se v poledne u budovy 
naší školy. Tam už nás čekali instrukto-
ři, učitelé naší školy, kteří nám pomohli 
naložit lyže i zavazadla do autobusu, 
a pak už nás nic nedělilo od naší cesty 
na hory. Do Vranče jsme jeli asi hodi-
nu. Zavazadla jsme přemístili na vlečku 
traktoru a pak už jsme pěšky stoupali 
na chatu Spartak, kde jsme měli strá-
vit následujících pět dní. Cestou jsme 
spatřili několik sjezdovek. Nemohli 
jsme se dočkat, až na ně vyrazíme.

Po příchodu na Spartak jsme se 
ubytovali a už jsme vybalovali lyžáky, 
lyže a spěchali na malý svah hned ve-
dle chaty. Předvedli jsme naše dosa-
vadní lyžařské dovednosti a byli rozdě-
leni do družstev. První družstvo dostal 
na starost pan učitel Radek Matulík, 
druhé paní učitelka Miluše Šafářová, 
třetí paní učitelka Ludmila Slobodiano-
vá a čtvrté paní učitelka Jana Hájková, 
pan učitel Tomáš Nedbal a pan ředitel 
Libor Sovadina.

A jak vypadal náš denní program? 
Po snídani, která měla formu švéd-
ských stolů, jsme se připravili na lyžo-
vání a vyrazili. Na svahu jsme strávili asi 

dvě hodiny. Pak jsme se vrátili na ubyto-
vání, poobědvali a užili si zasloužený od-
počinek. A pak jsme zase lyžovali. Před 
večeří jsme si trochu odpočinuli a hlav-
ně se nachystali na večerní program, 
který vždy zajišťovalo jedno z družstev. 
Nejlepší byl čtvrteční večer – to jsme 
měli karneval!

V úterý nás čekalo malé překvapení 
– přijely naše třídní paní učitelky, které 
byly zvědavé, jak se máme a jak nám 
to lyžování jde. Zašli jsme si společně 
na procházku na chatu Portáš.

Poslední lyžování nás čekalo v pá-
tek dopoledne… pak už jen oběd, úklid, 
loučení, cesta do Vranče k autobusu 
a návrat domů.

A co dodat? Lyžák byl super! Moc se 
nám líbil. Jen utekl moc rychle. Kdyby 
šel vrátit čas, tak se vrátíme na Spar-
tak … Děkujeme všem instruktorům 
za krásný lyžařský týden!!!

 Adéla Hrnčiříková, Veronika 
Pavlíčková, Ivana Topičová (8. A)

Hurá do knihovny!
Jak přivést děti ke čtení? Možností je několik. Naše škola ve spolupráci  

s knihovnou uspořádala ve středu 9. března akci ČTENÍ NA POKRAČOVÁNÍ. Žáci 
osmých tříd předčítali během dopoledne v knihovně pro děti z I. stupně z knih 
spisovatele a výtvarníka Aloise Mikulky. Pro jednotlivé třídy vybral pan knihovník 
Jan Krčma krátké a vtipné pohádky, které motivovaly děti k dalšímu výtvarnému 
nebo literárnímu zpracování. 

Poděkování za příjemně strávené dopoledne patří nejen předčítajícím žákům, 
ale také všem dětem z 1. – 5. tříd.  MH
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Přebor žáků 2. stupně ve florbalu

Nové PC učebny v ZŠ Fryšták
V minulé čísle fryštátských listů jsme vám představili nové zrekonstruovanou 

cvičnou kuchyňku pro výuku vaření v rámci pracovních činností. V rámci projektu 
Modernizace cvičné kuchyňky a odborných učeben ICT došlo také na kompletní 
obnovu dvou počítačových učeben pro výuku informačních technologií. Obě učebny 
mají nové podlahy, rozvody sítí, nábytek, interaktivní tabuli s ozvučením a 3D tiskár-
nu. Kapacita učeben je 18 a 22 žáků.

Projekt byl financován Evropskou unií prostřednictvím Ministerstva pro místní 
rozvoj. Celkové náklady na tento projekt byly asi 2,3 mil. korun.

Obě učebny a ostatní prostory školy bude možné si prohlédnou při dnu otevře-
ných dveří, který se uskuteční 5. května 2022.

Mgr. Libor Sovadina

To bylo radosti, když jsme se 
po dvouleté pauze vrátili k tradičním 
školním přeborům. No, a právě florbal 
patří k těm nejpopulárnějším...

Soutěž probíhala ve 4 kategoriích. 
Před jarními prázdninami sehrály vzá-
jemné zápasy 6. a 7. třídy. Ve středu 
10. března 2022 proběhla finálová 
utkání 8. a 9. tříd. Soutěže se zúčast-
nilo 170 žáků, bylo sehráno 36 zápasů.

Celý přebor se nesl v duchu fair play. 
Všechna utkání měla vysokou sportovní 
úroveň a bylo vidět mnoho pohledných 
akcí a krásných branek. 

Jednoznačně nejlepším týmem 
a současně přeborníkem školy se 
stala třída 9. C. Děvčata i chlapci vy-
hráli všechny zápasy a nastříleli nejví-
ce branek. Družstvo chlapců: Hanačík 
Antonín, Hrnčiřík Tomáš, Koutný Matěj, 
Světlík Michal, Šopík Marek (brankář), 
Večeřa Jakub, Vodák Jakub.

Družstvo děvčat: Bečková Izabela, 
Doležalová Sofie (nejlepší střelec - 17 
branek), Holíková Julie (brankář), Kned-
lová Karolína, Kolářová Vendula, Kout-
ná Adéla, Krajčová Eliška, Němcová 
Nikola, Rabelová Amálie, Sovadinová 
Karolína, Zemanová Lenka.

Na závěr turnaje proběhlo slavnost-
ní vyhodnocení, předání cen a diplomů.

Věříme, že si všichni turnaj užili a už 
se těší na další ročník tohoto velmi ob-
líbeného přeboru.

Konečné pořadí:

Děvčata 6. a 7. třídy: 1. místo 7. B, 
2. místo 6. B, 3. místo 7. A, 4. místo 
6. A

Chlapci 6. a 7. třídy: 1. místo 6. A, 2. 
místo 7. B, 3. místo 7. A, 4. místo 6. B

Děvčata 8. a 9. třídy: 1. místo 9. C; 
2. místo 9. B; 3. místo 8. B; 4. místo 9. 
A; 5. místo 8. A

Chlapci 8. a 9. třídy: 1. místo 9. C; 
2. místo 9. A; 3. místo 9. B; 4. místo 8. 
A; 5. místo 8. B

Všem hráčům děkujeme za předve-
dené výkony a za vzornou reprezentaci 
třídy. MŠ

Olympiáda v českém 
jazyce 2021–2022

Každoročně se naše škola účast-
ní olympiády v českém jazyce.

Letos se školního kola zúčastnilo 
šestnáct žáků z osmých a devátých 
tříd. Čekalo je náročné zadání, které 
mělo dvě části. První část byla zamě-
řena na gramatiku a druhá prověřila 
slohové schopnosti. Soutěžící se vy-
pracování věnovali dvě hodiny. 

Opět se potvrdilo, že mezi žáky ZŠ 
Fryšták jsou velmi šikovní češtináři. 
Pořadí nejlepších je následující:

1. místo: Jáchym Červený 9. B
2. místo: Eliška Krajčová 9. A
3. místo: Vojtěch Javořík 8. A

V okresním kole, které proběhlo 
28. března, nás bude reprezentoval 
Jáchym Červený. 

 Marcela Klapilová
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I. stupeň
Začátkem měsíce března v naší ško-

le na prvním stupni probíhala třídní kola 
v přednesu básní. Tři nejlepší žáci z 
každé třídy postoupili do školního kola, 
které proběhlo ve čtvrtek 10. března. 
Školního kola se zúčastnilo celkem 31 
žáků a soutěžili mezi jednotlivými roč-
níky. Žáci předvedli krásné výkony, pře-
konali sami sebe a především trému. 
Všem soutěžícím patří velký potlesk a 
poklona.  

Vítězové jednotlivých kategorií po-
stoupili do okrskového kola.

1. ročník:

1. Fišerová Andrea
2. Synek Antonín
3. Knedla Filip 

2. ročník

1. Kouřilová Kateřina
2. Langer Filip
3. Mahďák Patrik 

3. ročník

1. Šťastný Robin
2. Černý David
3. Drábek Daniel 

4. ročník

1. Michalík David

II. stupeň
16. března proběhlo školní kolo reci-

tační soutěže pro žáky šestého až devá-
tého ročníku. Zúčastnilo se celkem 26 
dětí, které si přichystaly pestrou škálu 
básní. Uplynulé dva roky se recitační 
soutěže nekonaly, ale i přesto recitátoři 
dokázali navázat na dlouholetou tradici 
a připravili nám krásné zážitky. Obzvláš-
tě výkony žáků devátého ročníku byly 
obdivuhodné. 

Ocenění žáci:

6. – 7. ročník

1. místo: Magdaléna Hurtová 6. B
2. místo: Viktorie Škodová 7. B
3. místo: Anežka Němcová 6. B

8. – 9. ročník

1. místo: Šimon Čepický 9. B
2. místo: Jáchym Červený 9. B
3. místo: Sára Václavková 9. A

Všem oceněným blahopřejeme a dě-
kujeme za pěkné odpoledne vyplněné 
příjemným kulturním zážitkem.

 Marcela Klapilová

RECITAČNÍ SOUTĚŽ

2. Ponížil Jakub
3. Mašláňová Julie 

5. ročník 

1. Běláková Alžběta
2. Kotasová Nella
3. Šťastný Adam 

Okrskové kolo recitační soutěže se 
konalo úterý 15. března 2022 odpoled-
ne v ZŠ Lukov. Zúčastnili se ho žáci ze 
základní školy Fryšták, Lukov, Kašava a 
Zlín – Štípa. Naši školu reprezentovala 
Fišerová Andrea, Synek Antonín, Kouři-
lová Kateřina, Šťastný Robin, Michalík 
David a Běláková Alžběta. Všechny děti 
předvedly krásný výkon a zasloužily si 
odměnu. 

Ve velké konkurenci všech zúčast-
něných škol si naši recitátoři vedli velmi 
dobře a dokázali obsadit vítězná místa.

V 0. kategorii uspěla Andrea Fišero-
vá a získala 2. místo.

V 2. kategorii uspěli oba naši žáci: 
David Michalík 2. místo, Alžbeta Bělá-
ková obsadila společně se žákem ZŠ 
Lukov 1. místo.

Všem zúčastněným žákům moc dě-
kujeme za reprezentaci naší školy.



Koronavirus a všechna opatření proti němu poznamenal celou naši společnost. 
Fryštácký oddíl tai-či pořádá každoročně v prosinci Mikulášský seminář tradičních 
čínských cvičení, kdy pod vedením zkušeného lektora cvičí nejen Fryštačané, ale i cvi-
čenci z jiných oddílů na Moravě. Jde vždy o velmi příjemné a oblíbené setkání s výmě-
nou zkušeností, porovnáním taičistických schopností a nácvikem nových prvků. Proto 
nás moc mrzelo, že jubilejní patnáctý seminář se po dva roky ze zřejmých důvodů 
opakovaně odkládal. Nakonec se nemohl uspořádat ani v prosinci 2021 a byl odložen 
na letošní březen.

Oč déle jsme na tuto akci čekali, o to větší radost ze společného setkání dne 12. 
března jsme všichni měli. Všechny zúčastněné potěšilo, že akci nám tradičně zahájil 
starosta Fryštáku Mgr. Doležel. Kromě srdečného přivítání překvapil lektorku Světluši 
Kostrunkovou gratulací k jejímu kulatému životnímu jubileu a „pasováním“ této Hanač-

MAŽORETKY
Dynamic Fryšták

Pod vedením trenérek a vedoucích 
Bc. Izabely Ševčíkové a Renaty Hrbáč-
kové se dne 5.3.2022 zúčastnily své 
historicky první soutěže O poklad Ha-
náckých Atén, která se konala v Kromě-
říži. Dívky soutěžily v těchto kategoriích 
B: formace baton – děti (2. místo), mi-
niformace baton – kadet (2. místo), duo 
baton – junior mladší (3. místo), duo 
baton – kadet (4. místo), sólo baton – 
kadet starší (5. místo) a sólo baton – 
junior mladší (9. místo).

O týden později, tedy 12. 3. 2022 
soutěžily mažoretky Dynamic Fryšták 
znova, tentokrát se jednalo o Podhos-
týnský pohár. Tato soutěž je známá tím, 
že se jí účastní jedny z nejlepších mažo-
retkových týmů v České republice. Ani 
v takto silné konkurenci se naše holky 
neztratily a vybojovaly krásná místa a 
dokonce v kategorii Duo/trio baton děti 

zvítězily. Jsme na naše mažoretky ne-
smírně pyšné, protože v tak krátkém 
čase, kdy náš tým v r. 2020 vznikl, udě-
laly obrovský kus práce a neustále se 
zlepšují. Přejeme jim hodně elánu, trpě-
livosti a lásky k mažoretkovému spor-
tu, zároveň tímto děkujeme rodičům za 
ochotu a podporu dětí a v neposlední 
řadě Městu Fryšták za finanční podpo-
ru. Bližší informace naleznete na našich 
stránkách www.dynamicfrystak.cz

trenérky Dynamic Fryšták, z.s.

ky z Olomouce do stavu valašského, 
na důkaz čehož jí daroval pravý valašský 
klobouk. Ve velmi dobré náladě jsme se 
všichni pustili do nácviku nové sestavy 
tai-či. Je třeba pochválit lektorku Světlu-
ši, která je nejen výbornou taičistkou, ale 
má i pedagogické schopnosti a dokáže 
i nesnadné nové prvky trpělivě ukazovat, 
předcvičovat, vysvětlovat. Ale ani sebe-
lepší lektorka by nedokázala nic, kdyby 
nebylo zájmu, poctivé práce a trpělivého 
nácviku všech zúčastněných. Na konci 
dne byli všichni cvičenci schopní celou 
novou sestavu plynule zacvičit a v kon-
kurenci cizích taičistů se Fryštačanky 
rozhodně neztratily. Na jejich plynulých 
ladných pohybech a oduševnělých výra-
zech při cvičení je poznat, že se touto ak-
tivitou ve Fryštáku zabýváme již 17. škol-
ní rok a že je tradiční čínská cvičení baví. 

Sestava, kterou jsme se naučili, má 
poetický název Sluneční paprsek. V so-
botu byla sluncem zalitá i sokolovna, kde 
jsme prožili příjemný a užitečně strávený 
den. Všichni bychom si přáli, aby symbo-
licky slunce vysvitlo všem dobrým lidem 
a v pohodě a míru jsme se mohli nadále 
potkávat na podobných akcích. 

MK

Mikuláš v březnu

S PO RT

Mikuláš v březnu
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Ztráta ornice a „špinavý“ potok
Kdo chodívá na procházky po okolí Fryštáku, do krajiny, možná si všiml spadává-

ní a sesouvání orné půdy z polí do okolního terénu, do potoků, do přehrady, na vo-
zovky. Pro přímo učebnicový příklad eroze půdy není tedy zapotřebí chodit daleko. 
Ztrácí se vzácná a pro všechny důležitá komodita – orná půda. Bohužel, řádově se 
za rok nejedná o několik kilo hlíny, ale o tuny zeminy. 

 Orba je na mnoha místech vykonávaná až na samou mez únosnosti, bohužel 
i daleko přes ni. Ornice se sune za hranici pole nejen díky svažitému terénu, ale 
hlavně po deštích. Pokud jsou přívalové, zemina je odplavována z polí pryč oprav-
du ve velkém. Nechce se věřit, že se v této souvislosti jedná o neznalost někoho, 
kdo se o pole stará, to by bylo opravdu smutné. A nechce se věřit, že jednoduché 
a snadno proveditelné způsoby zabezpečení půdy uplatňované zemědělci po staletí 
upadly v zapomnění. Argument, že je nutné obdělat co největší výměru zemědělské 
půdy v době jejího ustavičného zabírání pro výstavbu čehokoliv je sice pravdivý, ale 
nemůže se tak současně dít na úkor její trvalé ztráty. A není to jen ornice, je to i hlí-
na z nevhodně zpevněných krajnic vozovek (například silnička přes humna v Dolní 
Vsi) a bortících se břehů potoka (například za brodem nebo před Lukovským), které 
zanáší vodní toky a přehradu. Právě – a bohužel, tam všechnu tu zeminu najdeme. 
Nemluvě o splachu hnojiv a chemikálií. 

Takže dalším vážným důsledkem půdní eroze, kromě ztráty půdy je zanášení 
vodních toků. Snižuje se tak průtočná kapacita koryta. Pak se stává, že po deštích 
– a zvláště po těch přívalových, se do terénu a na vozovky vylévá voda, většinou 
i s „bahnem“ neboli ornicí. Je to situace, kterou je nutné okamžitě řešit, každoročně 
několikrát. Kdo ten úklid vlastně platí? Mimochodem, bahno je stejně spláchnuto 
do potoka... 

Zabezpečení okrajů polí, luk, vozovek a vodních toků je možné pomocí příkopů, 
valů, mezí, zelených pásů – ať už travnatých nebo osázených keři nebo stromy. Tato 
opatření, byť i široká pouhý jeden metr, jsou prokazatelně jako zábrana eroze zcela 
dostačující. Navíc, jsou levná. Ministerstvo zemědělství na toto poskytuje dotace 
(viz ve vyhledávači heslo Greening).

Ještě něco málo k potoku. Slýchám, že je špinavý vodními rostlinami a poros-
tem. Fryštácký potok a ostatní potůčky u nás mají hlinitopísčité podloží. Nikdy ne-
budou vypadat jako horská říčka s křišťálovou vodou. Jistá eroze půdy je přirozený 
jev, takže i „bahýnko“ k našim tokům odpradávna patří a to včetně porostu vodními 
rostlinami, které vodu kryjí a zabraňují jejímu odparu. Za to buďme rádi; protože 
tam, kde se voda v přehřáté krajině rychle odpaří, tam taky rychle spadne. To jsou 
ty lokální přívalové deště. A pokud se rychlá voda řítí zregulovaným potokem v pod-
statě po přímce, vylije se na prvním možném místě. 

Pokud chceme „čistý“ potok, vydlážděný, vybetonovaný, v létě rozpálený a bez 
rostlin, mějme kanál, stoku. Nebylo by ale lepší zamezit jeho zanášení? Každo-
pádně, současný potok je v plánu vybagrovat a opravit, aby se koryto prohloubilo. 
Bagrovat se bude i přehrada. Pokud odhlédneme od ekologické zátěže, pak se jed-
ná o hodně finančně nákladné řešení. Kdo to platí? Je zapotřebí takhle vyhazovat 
peníze? Zvláště v dnešní době? Tomu by se měla učinit přítrž. Myslím to v dobrém. 
Vždyť lidi se přece můžou normálně domluvit. 

Michaela Hladilová

Z  VAŠ I C H  D O P ISŮ

VELIKONOČNÍ  
FRYŠTÁCKÝ JARMARK

9. 4. 2022
V sobotu dne 9. 4. 2022 pro-

běhne na náměstí Míru ve Fryštáku 
po dlouhé kovidové přestávce opět 
tradiční Velikonoční fryštácký jar-
mark, a to od 8.30 do 13.00 hodin. 

I tentokrát bude pro všechny při-
pravena pestrá nabídka zboží – nej-
různějšími potravinářskými produkty 
počínaje, až po keramiku, šperky, 
dřevěné hračky a jiné zboží, které 
může být pro návštěvníky zajímavou 
inspirací k nákupu dárků pro vlastní 
potěšení nebo pro všechny blízké. Ur-
čitě nebude chybět ani bohaté tradič-
ní občerstvení a jako milá pozornost 
také pravý ukrajinský boršč.

Na pódiu bude probíhat kulturní 
program. Hlavním číslem programu 
bude vystoupení kapely ABBA rock 
show. Koncert skupiny začne v 11.00 
hodin. Jako předskokani této kapely 
se představí po delší přestávce dět-
ský soubor Fryštáček, kapela Cestu-
jící hudba Zlín a v několika vstupech 
ukáží své umění Fryštácké mažoret-
ky. A není vyloučeno i malé překva-
pení.

Děti se budou moci pobavit a vy-
užít svoji tvůrčí energii v „zajíčkově“ 
tvůrčí dílně. Naprázdno nepřijdou ani 
pilné a šikovné ruce všech malých 
i velkých Fryštačanů. Pro všechny 
tvůrčí duše vyhlašují pořadatelé sou-
těž O nejhezčí velikonoční vajíčko. 
A věříme, že ta letošní soutěž bude 
vpravdě mezinárodní. Své výtvory 
mohou soutěžící přinést a zapsat 
do soutěže od 9.00 – 10.30. Vyhod-
nocení proběhne od 10.35 – 10.45. 
Vyhlášení vítězů a předání cen pro-
běhne v 10.50. Tři autoři vítězných 
vajíček získají zajímavou cenu a jar-
mareční pamětní list.

Na závěr si lze jen přát, aby jarní 
počasí bylo jak k pořadatelům, tak 
i prodávajícím a hlavně k návštěvní-
kům příznivé a ukázalo svoji laskavou 
usměvavou jarní tvář. Na bohatou 
účast s přáním „Slunce v duši“ se 
těší pořadatelé.

FOFR.



Startujeme rozvoz jídel 
na trase Lukov, Fryšták

Nově vybudovaná moderní kuchyně 
sídlící v Ekocentru Na Pasece Velíková 

nabízí menu v souladu se zásadami trvale 
udržitelného vaření. Vaříme z lokálních či 
vlastnoručně vyrobených surovin, podle 

sezónní nabídky, zdravě.

Nabízíme týdenní menu – objednávání vždy 
do pátku (do 18 hod.) předchozího týdne.

Každý den výběr ze dvou jídel, 
jedno vždy vegetariánské.

Pro zasílání nabídky jídel kontaktujte Tomáše Černého: 
tel. 602 566 544, mail: info@fairplayzlin.cz
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Vystavení IHNED PLATNÉHO dokladu 

Tel. 777 550 621

Ekologická likvidace 

500 

N A Š I  J U B I L A N T I

V měsíci DUBNU 2022 oslaví 
životní jubileum tito fryštáčtí občané:

Ladislav Bačůvka
Anna Březíková
František Černý
Jaroslav Černý
Anna Dlabajová

Květoslava Grulichová
Marie Hečková

Božena Hrdličková
Bohumil Jadrníček
Danuše Jurušková

Vladimír Klestil
Jarmila Kozubíková

Eva Majkusová
Ladislav Rektořík

Libuše Rektoříková
Eva Slováčková

Vladislav Svačina
Irena Ševčíková

Vlasta Ticháčková

Všem jubilantům přejeme mnoho 
rodinné pohody, lásky, štěstí a hodně 
zdraví do dalších let.

• • •

ZLATOU SVATBU – 50 let od  
uzavření manželství – slaví manže-
lé EMIL a MARIE DRÁBKOVI a JIŘÍ  
a LUDMILA KOJEČTÍ.

Blahopřejeme!Blahopřejeme!

Věneček z.s. a Město Fryšták Vás zvou 

30. 4. 2022 na 

TRADIČNÍ PÁLENÍ ČARODĚJNIC
Bližší informace budou zveřejněny na plakátech a stránkách spolku.
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V sobotu 26. 2. 2022, po 47 letech, 
se uskutečnilo vodění medvěda na Ža-
bárně, kterého se účastnili i jeho zakla-
datelé z dob minulých v čele s králem 
famílií Laďou Orsavou. Tato myšlenka 
obnovy tradice se zrodila na vánoč-
ním setkání a nakonec se dotáhla i do 
konce. A tak o masopustním sobotním 
odpoledni jsme vyrazili do ulic. Sraz 
byl ve 14 hodin na hřišti, v 15 hodin 
se masopustní průvod vydal na cestu 
za doprovodu pana starosty (akordeon), 
p. Orsava (ozembuch) a k překvapení 
všech části hudebníků z Fryštácké Ja-
vořiny. V průvodu nechyběli lékaři, kte-
ří odhalili nejednu nemoc, ba dokonce 
i těhotenství, cikánky, které mapovaly 
domácí zvířectvo, indiáni, kovbojové, 
lišky z nory, beruška, Ferda, mexičtí 

Vodění medvěda na Žabárně
mariachi, uklízecí četa, podomní pro-
dejce energií, který se k vám nikdy ne-
otočí zády, nákupní vozík plný akčního 
zboží, mlynář, řezník Krkovička, žabáci, 
holka za kačku a samozřejmě medvěd 
se svými průvodci, který vytočil kaž-
dou hospodyni. K průvodu se postupně 
všichni přidávali, a tak šla téměř celá 
dědina. U každého domu bylo připrave-
no občerstvení od koblihů, chlebíčků, 
řízků, klobásek až po slivovici. Po dvou-
hodinové obchůzce jsme dorazili zpět 
na hřiště, kde na nás čekala zabíjačka, 
kterou vedl řeznický mistr Pavel Ševčík, 
jehož otec byl rodinným řezníkem větši-
ny domácností na Žabárně. A tak i mno-
zí účastníci na něj zavzpomínali. Celá 
akce se nakonec protáhla do půlnoci, 
jedlo se, zpívalo a vzpomínalo. Myslím si, že se celá akce podařila a asi nikdo 

z nás nečekal, že se tato tradice vrátí 
v tak velkém stylu. 

Na závěr bych chtěl poděkovat Pavlu 
Ševčíkovi za obstarání zabíjačky, man-
želům Juruškovým za přípravu krup, 
česneku a pomoc řezníkovi, hudeb-
ním doprovodům – Fryštácké Javořině, 
p. starostovi, p. Orsavovi, rodině Ko-
nečných za přípravu kotlů a také nám 
všem, kteří jsme se zúčastnili. Ať nám 
toto nadšení vydrží. Tak zase za rok. 
 ZK

Vodění medvěda na Žabárně
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Nabízíme také památe sklo!
 

své blízké 
stále u srdce.

telefon +420 577 434 534
mobil +420 732 766 518
e-mail i o@pohre isluzbapribylak.cz
web www.po luzbapribylak.cz

NE E T A 
+420 723 490 883

E LU A 
ohumí bylák s.r.o.

Kvítková 540, 760 01 Zlín

JSME TU PRO VÁS
istíme vešk k í by.
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REALIZACE ZAHRAD

www.macozahrady.cz
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